

УИВ

ИНСТИТУТ
ИСТОРИИ
И АРХЕОЛОГИИ

УРАЛЬСКОГО
ОТДЕЛЕНИЯ

РОССИЙСКОЙ
АКАДЕМИИ
НАУК

№1(86)

2025

УРАЛЬСКИЙ
ИСТОРИЧЕСКИЙ
ВЕСТНИК



CONTENTS

RUSSIA'S FORGOTTEN AND LITTLE-KNOWN WRITERS

E. K. Sozina. "The Bishop" by Hieromonk Tikhon (T. P. Andrievsky): from New Religious Consciousness to Modern Spiritual Prose	6
T. V. Zvereva. "The Power of Darkness": the Oeuvre of Sergei Milovsky (S. Eleonskii)	16
A. H. Goldenberg, M. A. Medvedeva. The Don Theme in the Creative Biography of R. P. Kumova: Poetics, Historical Context	22
N. S. Chizhov, S. A. Komarov. The Poem "Yangal-maa" by M. Plotnikov: the Ethnic as a Resource for Life-Building Design	29
M. V. Mikhailova, A. S. Sotnikova. Everyday Life of a Regional Newspaper in 1956 (V. V. Peruanskaya's Story "Four Pages")	38
A. A. Korablyov. Donetsk Underground of Sergey Zubarev	45

THE DEFEAT OF FASCISM IN THE MEMORY OF GENERATIONS: TO THE 80TH ANNIVERSARY OF THE GREAT VICTORY

A. V. Speransky. Military Units of the Urals on the Fronts of the Great Patriotic War	52
M. N. Potemkina. Organizational Experience of the Evacuation of Industrial Enterprises in 1941–1942: Problems and Results	62
I. V. Zykin. Evacuation of Enterprises for Deep Processing of Wood in 1941: Priorities and Solutions	71
A. V. Isaev. Equipping the Red Army with Infantry Small Arms during the Great Patriotic War	80
N. N. Melnikov. The Soviet Model of Armored Vehicles Production (1920–1940s)	89
Y. N. Guseva, V. S. Khristoforov. Memorialising the Role of the Intelligence Services in Military Conflicts of the 20 th Century: Narratives and Actors	99

BOOKLORE IN THE ORTHODOX CULTURE OF 17TH – EARLY 20TH CENTURIES RUSSIA

I. L. Mankova. "The Siberian Chronicle" by the Coachman Ivan Cherepanov as a Source on the History of Orthodox Shrines in Siberia of 17 th Century	109
N. V. Sokolova. The Moscow Donskoy Monastery Library in the Early 18 th Century	119
I. V. Pochinskaya. Products of Old Believer Printing Houses of the Late 19 th – Early 20 th Centuries as a Historical Source in the Study of Their Activity	128
J. M. White. The Return of Confiscated Property to Old Believers (1905–1917)	136

HISTORICAL MOSAIC

M. T. Nakishova. Relationship of General-Architect J.-B. A. Le Blond with Foreign Masters in the Process of Royal Residences Construction in St. Petersburg Governorate (1716–1719)	145
V. I. Shishkin. Irkutsk Political Center as Viewed by the Soviet Memoirists and Historians of the 1920s and First Half of the 1930s	154
E. I. Gololobov. The Role of Secrecy in the Producing and Disseminating of Scientific Knowledge about the Environment of the North of Siberia in the Soviet Period (Second Half of 20 th Century)	162

GIS TECHNOLOGIES IN ARCHAEOLOGY

R. R. Nasretdinov, R. N. Gabitov. Digital Identification and Study of the New Round-Plan Bronze Age Settlements in the Bashkir Trans-Urals	169
A. I. Tuzbekov, V. G. Bezduzhny, R. R. Nasretdinov, R. N. Gabitov, L. A. Muravyev, I. I. Bakhshiev. Complex Geophysical Studies of the Podymalovo-1 Golden Horde Settlement in the Bashkirian Urals	180

REVIEWS

E. G. Vodichev. Returning to the "Uncharted Land"	191
---	-----

CONFERENCES

V. I. Goldin. Foreign Military Intervention during the Civil War in Russia: Searching for Modern Understanding	195
---	-----

СОДЕРЖАНИЕ

ЗАБЫТЫЕ И МАЛОИЗВЕСТНЫЕ ПИСАТЕЛИ РОССИИ

<i>Е. К. Созина.</i> «Архиерей» иеромонаха Тихона (Т. П. Андриевского): от нового религиозного сознания к современной духовной прозе	6
<i>Т. В. Зверева.</i> «Власть тьмы»: творчество Сергея Миловского (С. Елеонского)	16
<i>А. Х. Гольденберг, М. А. Медведева.</i> Донская тема в творческой биографии Р. П. Кумова: поэтика, исторический контекст	22
<i>Н. С. Чижов, С. А. Комаров.</i> Поэма «Янгал-маа» М. Плотникова: этническое как ресурс жизнестроительного проектирования	29
<i>М. В. Михайлова, А. С. Сотникова.</i> Будни одной районной газеты в 1956 г. (Повесть В. В. Перуанской «Четыре полосы»)	38
<i>А. А. Кораблев.</i> Донецкий андеграунд Сергея Зубарева	45

РАЗГРОМ ФАШИЗМА В ПАМЯТИ ПОКОЛЕНИЙ: К 80-ЛЕТИЮ ВЕЛИКОЙ ПОБЕДЫ

<i>А. В. Сперанский.</i> Воинские формирования Урала на фронтах Великой Отечественной войны	52
<i>М. Н. Потемкина.</i> Организационный опыт эвакуации промышленных предприятий в 1941–1942 гг.: проблемы и результаты	62
<i>И. В. Зыкин.</i> Эвакуация предприятий по глубокой переработке древесины в 1941 г.: приоритеты и решения	71
<i>А. В. Исаев.</i> Проблема обеспечения Красной Армии стрелковым вооружением в Великой Отечественной войне	80
<i>Н. Н. Мельников.</i> Советская модель производства бронетехники (1920–1940-е гг.)	89
<i>Ю. Н. Гусева, В. С. Христофоров.</i> Мемориализация роли спецслужб в военных конфликтах XX в.: нарративы и акторы	99

КНИЖНОСТЬ В ПРАВОСЛАВНОЙ КУЛЬТУРЕ РОССИИ XVII — НАЧАЛА XX ВВ.

<i>И. Л. Манькова.</i> «Летопись Сибирская» ямщика Ивана Черепанова как источник по истории православных святынь в Сибири XVII в.	109
<i>Н. В. Соколова.</i> Библиотека московского Донского монастыря в начале XVIII в.	119
<i>И. В. Починская.</i> Продукция старообрядческих типографий конца XIX — начала XX в. как исторический источник в изучении их деятельности	128
<i>Дж. М. Уайт.</i> Возвращение старообрядцам конфискованного имущества (1905–1917 гг.)	136

ИСТОРИЧЕСКАЯ МОЗАИКА

<i>М. Т. Накишова.</i> Генерал-архитектор Ж.-Б. А. Леблон во взаимодействии с иностранными мастерами при строительстве царских резиденций в Санкт-Петербургской губернии (1716–1719)	145
<i>В. И. Шишкин.</i> Иркутский политический центр в освещении советских мемуаристов и историков 1920-х — первой половины 1930-х гг.	154
<i>Е. И. Гололобов.</i> Роль секретности в производстве и распространении научного знания об окружающей среде Севера Сибири в советский период (вторая половина XX в.)	162

ГИС-ТЕХНОЛОГИИ В АРХЕОЛОГИИ

<i>Р. Р. Насретдинов, Р. Н. Габитов.</i> Дистанционное выявление и изучение новых круглоплановых поселений эпохи бронзы в башкирском Зауралье	169
<i>А. И. Тузбеков, В. Г. Бездуздный, Р. Р. Насретдинов, Р. Н. Габитов, Л. А. Муравьев, Бахшиев И. И. оглы.</i> Комплексные геофизические исследования золотоордынского селища Подымалово-1 в Башкирском Приуралье	180

РЕШЕНИЯ

<i>Е. Г. Водичев.</i> Возвращаясь к «неизведенной земле»	191
--	-----

КОНФЕРЕНЦИИ

<i>В. И. Голдин.</i> Иностранные военные интервенции в годы Гражданской войны в России: в поисках современного осмыслиения	195
--	-----